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  LA DIÈRESI 

 La dièresi és un signe gràfic  (¨). 
 

 La dièresi només es pot posar damunt  
                i       u 
      
 
 
 
 Serveix per indicar tres casos: 
 

 
 

 
 
  

 

  i raïm, Lluïsa, gratuït, agraïa... 

  u diürn, reüll, delinqüència... 



1. S’ha de pronunciar la  u  dels grups: 

        güe     güi   qüe   qüi 

       

  

 

 

 

  NORMES D'ÚS 

      güe        güi       qüe      qüi  

aigüera pingüins Pasqües aqüífer 

ambigües lingüística eloqüència aqüífug 

ALERTA! 
 

MAI els grups 
gua, guo, qua, 

quo  
porten dièresi. 

Posem dièresi, si cal: 
 

algues             questionari   aigues  

quarentena      frequent       aigueta    

linguista          aquari          quocient  

aqueducte       antigues       paraiguer    



2. Trencament del diftong: 

     

 2.1 quan la i / u  àtones  no formen 
diftong amb la vocal anterior (un hiat). 

      

NORMES D'ÚS 

traïdor amoïnar aïllar  

ensaïmada aïllament coïssor  

agraïment diürètic gratuïtat 



 
          NORMES D'ÚS 

     2.2 Per remarcar que  i /u   

     (intervocàlica o precedida de vocal)   

     són tòniques,  

     però no poden portar accent segons les   

     normes d’accentuació. 

raïm diürn cafeïna 

veïna suïssos peüc 

heroïna reüll transeünt 

participi 
verbs 
vocal + ir 

conduït 
agraït 
construït 
fruït 
beneït 
influït 

pretèrit 
imperfet 
vocal + ir 

conduïa 
agraïa 
construïa 
fruïa 
beneïa 
influïa 



ANEU  AMB COMPTE! 

  Per trencar el diftong s’usa l’accent i la 
dièresi. 
• Accent: quan les normes d’accentuació  
  ho permeten. 

• Dièresi: quan les normes d’accentuació no 
permeten posar accents. 

Accent Dièresi 

ve-í 
Llu-ís 
su-ís 

ve-ïns, ve-ï-na, ve-ï-nat-ge, ve-ï-nat 
Llu-ï-sa 
su-ïs-sos, su-ïs-sa, su-ïs-ses 



  NO S’HA DE POSAR DIÈRESI 

 En les paraules formades amb els prefixos: 

 

 

 

 

 

 

 En les paraules acabades amb els sufixos: 

 

 

  

 

 

anti- antiimperialisme,antiincendis 

auto- autoinfecció, autoinjectable 

co- coincidir, coincidència 

contra- contrainformació, contraindicar 

re reunificar, reunir, reutilitzar 

-isme egoisme, altruisme 

-ista egoista, altruista 



 En les paraules amb terminacions llatines, 
precedides de vocal: 

 

 

 

 A l’infinitiu, gerundi, futur i condicional dels 
verbs acabats en vocal + ir 

 

-us Màrius, Sírius 

-um aquàrium, pòdium 

infinitiu conduir 

gerundi conduint 

futur conduiré, conduiràs, conduirà, conduirem, conduireu... 

condicional conduiria, conduiries, conduiria, conduiríem, conduiríeu 


